

resolution in accordance with rule 93 of the rules of procedure for the Trusteeship Council.

453rd meeting,  
22 July 1952.

**495 (XI). Petition from the Somali Youth League, Branch of Bardera (T/Pet.11/33), concerning Somaliland under Italian administration**

*Acting* under Article 87 b of the Charter and in accordance with its rules of procedure,

*Having accepted and examined* at its eleventh session the petition from the Somali Youth League, Branch of Bardera (T/Pet.11/33), in consultation with Italy as the Administering Authority concerned, which designated Mr. P. Spinelli as special representative,

*Having taken note* of the written observations of the Administering Authority (T/940) as well as of the oral statement<sup>39</sup> of the special representative, in particular that:

(a) In the land dispute and the incidents referred to in the petition, the police acted in the discharge of their duties and within the framework of the law,

(b) Mr. Sceek Abdullah who was involved in the land dispute was informed of his right to appeal before the Tribunal of the Cadis,

(c) The order that soldiers should not join the Somali Youth League is merely the general provision forbidding soldiers to take part in the political activities of any party,

(d) The complaints regarding the ferry over the Bardera river are unfounded,

(e) There are at present various Koranic schools and a grade school for boys in Bardera and the Administration is planning to establish two more schools in the area,

(f) The present hospital of Bardera is sufficient for the needs of the town and will be improved in the near future,

*The Trusteeship Council*

1. *Draws the attention* of the petitioners to:

(a) The observations of the Administering Authority; and

(b) The following recommendations adopted by the Council at its eleventh session:

*"Political organizations*

"The Council, noting with satisfaction the steps taken by the Administering Authority to give political parties an increased role in the political organs of the Territory, shares the hope expressed by the Visiting Mission of 1951 that the leaders of political parties will emphasize increasingly the constructive aspect of their role.

<sup>39</sup> See document T/C.2/SR.14.

l'administration et à celle du pétitionnaire, conformément à l'article 93 du règlement intérieur du Conseil de tutelle.

453ème séance,  
22 juillet 1952.

**495 (XI). Pétition de la Ligue de la jeunesse somalie, section de Bardera (T/Pet.11/33), concernant la Somalie sous administration italienne**

*Agissant* en vertu de l'alinéa b de l'Article 87 de la Charte et conformément à son règlement intérieur,

*Ayant reçu et examiné*, à sa onzième session, la pétition de la Ligue de la jeunesse somalie, section de Bardera (T/Pet.11/33), en consultation avec l'Italie, Autorité chargée de l'administration du Territoire en question qui avait désigné M. P. Spinelli comme représentant spécial,

*Ayant pris acte* des observations écrites de l'Autorité chargée de l'administration (T/940), ainsi que de la déclaration verbale<sup>39</sup> du représentant spécial, d'où il ressort notamment ce qui suit:

a) En ce qui concerne le litige foncier et les incidents visés dans la pétition, la police n'a fait que s'acquitter de sa tâche et est restée dans le cadre de la loi,

b) M. Sceek Abdullah, qui était impliqué dans le litige foncier, a été informé qu'il avait le droit d'interjeter appel devant le tribunal des Cadis,

c) L'ordre interdisant aux soldats d'adhérer à la Ligue de la jeunesse somalie a été donné en vertu de la règle générale qui interdit aux militaires de prendre part aux activités politiques de quelque parti que ce soit,

d) Les plaintes relatives au bac de la rivière Bardera sont sans fondement,

e) Il existe actuellement à Bardera plusieurs écoles coraniques et une école primaire pour garçons; l'Administration se propose d'ouvrir deux nouvelles écoles dans la région,

f) L'hôpital actuel de Bardera suffit aux besoins de la ville; des améliorations doivent y être apportées dans un proche avenir,

*Le Conseil de tutelle*

1. *Attire l'attention* des pétitionnaires:

a) Sur les observations de l'Autorité chargée de l'administration;

b) Sur les recommandations suivantes que le Conseil a adoptées à sa onzième session:

*"Organisations politiques*

"Le Conseil, prenant acte avec satisfaction des mesures que l'Autorité chargée de l'administration a prises pour confier aux partis politiques un rôle plus important dans les organes politiques du Territoire, exprime l'espoir, comme l'a fait la Mission de visite de 1951, que les chefs des partis politiques accorderont une importance accrue à l'aspect constructif de leur rôle.

<sup>39</sup> Voir le document T/C.2/SR.14.

"The Council, noting that the present law regulating the activities of political parties, which was enacted during the period of the former Military Administration, is shortly to be replaced by a new law, urges the Administering Authority to put such a law into effect as soon as possible.

*"Administrative service*

"The Council, noting with satisfaction the measures taken by the Administering Authority to increase the participation of Somalis in the administrative service as, for example, the assignment of Somalis to more responsible posts such as chiefs of sections in the Central Administration, executive assistants to Residents, and officers in charge of Customs, Post Offices and Police services, expresses the hope that the Administering Authority will be able to extend such measures throughout all the administrative services.

"The Council notes the action of the Administering Authority in sending abroad for special training Somali members of the army and police forces and recommends that this programme be extended to other branches of the Administration.";

2. *Recommends* that the Administering Authority continue to take measures to dissipate the feeling on the part of the Somali Youth League that their party is discriminated against;

3. *Expresses the hope* that the Administering Authority will implement without delay its plans to improve the medical and educational facilities in the Bardera area;

4. *Invites* the Secretary-General to inform the Administering Authority and the petitioners of this resolution in accordance with rule 93 of the rules of procedure for the Trusteeship Council.

440th meeting,  
9 July 1952.

**496 (XI). Petition from Mr. Idris Omar Gude and others from Goluen (T/Pet.11/39) concerning Somaliland under Italian administration**

*Acting* under Article 87 b of the Charter and in accordance with its rules of procedure,

*Having accepted and examined* at its eleventh session the petition from Mr. Idris Omar Gude and others from Goluen (T/Pet.11/39), in consultation with Italy as the Administering Authority concerned, which designated Mr. P. Spinelli as special representative,

*Having taken note* of the written observations of the Administering Authority (T/982) as well as of the oral statement<sup>40</sup> of the special representative, in particular that:

<sup>40</sup> See document T/C.2/SR.15.

"Le Conseil, prenant acte du fait qu'une loi nouvelle doit prochainement remplacer la loi, promulguée sous l'ancienne Administration militaire, qui régit encore actuellement l'activité des partis politiques, demande instamment à l'Autorité chargée de l'administration de mettre cette nouvelle loi en vigueur dans le plus bref délai possible."

*"Services administratifs*

"Le Conseil, notant avec satisfaction les mesures prises par l'Autorité chargée de l'administration en vue d'augmenter la participation des Somalis dans les services administratifs et notamment la nomination de Somalis à des postes de direction tels que ceux de chef de section à l'Administration centrale, d'adjoint administratif d'un des Résidents et de préposé d'un bureau de postes, d'un bureau de la douane ou d'un poste de police, exprime l'espoir que l'Autorité chargée de l'administration pourra étendre ces mesures à tous les services administratifs.

"Le Conseil prend acte de la décision prise par l'Autorité chargée de l'administration d'envoyer des Somalis de l'armée et de la police suivre à l'étranger des cours spéciaux de formation et recommande qu'un programme analogue soit adopté dans les autres branches de l'Administration";

2. *Recommande* que l'Autorité chargée de l'administration continue à prendre toutes mesures utiles en vue de dissiper l'impression qu'éprouve la Ligue de la jeunesse somalie que son parti est l'objet de mesures discriminatoires;

3. *Exprime l'espoir* que l'Autorité chargée de l'administration mettra en œuvre sans délai ses plans destinés à améliorer les services médicaux et les moyens d'enseignement dans la région de Bardera;

4. *Invite* le Secrétaire général à porter cette résolution à la connaissance de l'Autorité chargée de l'administration et à celle des pétitionnaires, conformément à l'article 93 du règlement intérieur du Conseil de tutelle.

440ème séance,  
9 juillet 1952.

**496 (XI). Pétition de M. Idris Omar Gude et d'autres, de Goluen (T/Pet.11/39), concernant la Somalie sous administration italienne**

*Agissant* en vertu de l'alinéa b de l'Article 87 de la Charte et conformément à son règlement intérieur,

*Ayant accepté et examiné*, à sa onzième session, la pétition de M. Idris Omar Gude et d'autres, de Goluen (T/Pet.11/39), en consultation avec l'Italie, Autorité chargée de l'administration du Territoire en question, qui avait désigné M. Spinelli comme représentant spécial,

*Ayant pris acte* des observations écrites de l'Autorité chargée de l'administration (T/982), ainsi que de la déclaration verbale<sup>40</sup> du représentant spécial, d'où il ressort notamment ce qui suit:

<sup>40</sup> Voir le document T/C.2/SR.15.